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From: 

Sent: maandag 7 oktober 2019 23:31 
To: %radarstations 
Subject: Radarsysteem Herwijnen 
 
Beste, 
 
Ook wij maken ons nadrukkelijk zorgen over de plannen en tevens ook het niet analyseren van 
opties met betrekking tot de radar in Herwijnen. 
In ons dorp heeft de ziekte ALS meer dan gemiddeld tov heel Nederland levens gekost en ook nu 
weer hebben mensen die ziekte, wat doet deze extra radarstraling, is daar onderzoek naar gedaan 
en wat zijn de resultaten? 
Waarom deze toch meer bewoonde plek in Nederland (ligt ook lager qua NAP tov nieuw millingen) 
wat zijn de minimale criteria op welke hoogte komt de radar het beste tot zijn recht? Defensie 
misbruikt nu de lage ligging als voordeel, is dat bewezen? Is er überhaupt een voordeel op dat 
vlak? 
Qua ligging gaat de radar een stuk meer naar zuid west. Waarom geen plek in de polder minder 
bevolkt bijvoorbeeld gebied in Flevopolder boven Bunschoten Spakenburg? 
Meer centraal gelegen en geen omgevingsinvloeden waar defensie nu mee schermt als minder 
gunstig in nieuw millingen. 
Als de minister de volledige verantwoording neemt voor alle (gevolg)schade voor de 
volksgezondheid in Herwijnen en omstreken voor deze en de komende generaties en met zekerheid 
zal melden dat de volksgezondheid niet in gevaar komt na plaatsing dan denk ik dat het kabinet 
i.p.v. het vergoeden van huizen in Groningen de komende decennia kan gaan sparen voor het 
vergoeden van gezondheidszorg medicatie en....... 
U zult begrijpen wij gaan niet akkoord en gaan mee in de strijd tegen plaatsing. 
 
Groeten 
 

 
From: %radarstations 
Sent: dinsdag 15 oktober 2019 17:01 
To: 

Subject: RE: Radarsysteem Herwijnen 
 
Geachte, 
Hartelijk dank voor uw e-mail met daarin uw vragen en zorgen over de mogelijk te realiseren 
militaire radar in Herwijnen. Ik zal proberen uw vragen zo volledig mogelijk te beantwoorden en 
waar mogelijk uw zorgen weg te nemen, hoewel ik besef dat dat niet zomaar met een e-mail is 
gedaan. 
Wat betreft uw zorgen en vragen over straling en gezondheid kan ik berichten dat het in gebruik 
hebben van de radar leidt tot elektromagnetische velden, ook bekend als (elektromagnetische) 
straling. Voor deze straling gelden blootstellingslimieten. De in Nederland gehanteerde 
blootstellingslimieten zijn de limieten die zijn opgesteld door een internationale commissie 
(International Commission on Non-Ionizing Radiation Protection (ICNIRP)). Bij het vaststellen van 
deze limieten houdt de ICNIRP door het toepassen van een veiligheidsfactor rekening met 
kwetsbare groepen als kinderen, zwangere vrouwen en ouderen. 
De mate van de straling afkomstig van de radar moet op plekken waar personen zich kunnen 
bevinden, voldoen aan deze ICNIRP-limieten. Dit biedt volgens de huidige wetenschappelijke 
inzichten voldoende bescherming tegen blootstelling aan deze straling. Besluitvorming over het 
plaatsen van de radar, vindt dus plaats op basis van de in Nederland gehanteerde 
blootstellingslimieten. Als niet wordt voldaan aan deze limieten kan de radar niet worden gebruikt. 
Op dit moment laat Defensie door TNO een onderzoek uitvoeren naar wat de straling van de radar 
betekent voor omwonenden. In dit onderzoek zal ook worden ingegaan op het onderwerp ALS. 
Later dit jaar zal dit onderzoek zijn voltooid en via de website met u worden gedeeld. 
Wat betreft uw zorgen en vragen over de locatie voor het plaatsen van de radar kan ik u berichten 
dat vanwege de vele vragen die leven over het plaatsen van de radar in Herwijnen, wordt 
onderzocht of er een alternatieve locatie beschikbaar is voor de beoogde radar in Herwijnen. Het 
gebied waarbinnen naar geschikte locaties wordt gezocht, wordt bepaald door een aantal factoren. 



Defensie heeft twee radars, die worden gebruikt voor de bewaking van het luchtruim. Eén radar 
staat hiervoor in Wier (Friesland). Hiermee is het gebied boven de Noordzee optimaal te bewaken. 
Samen met de andere radar moeten de radars zorgen voor een dekking van het gehele Nederlands 
luchtruim. Om het zuidelijk deel van het Nederlandse luchtruim goed te bewaken, is een tweede 
radar zuidelijker nodig. 
Voor een goede radardekking, is ook vrij zicht rondom de radar nodig. Het zicht van de radar wordt 
namelijk gehinderd door hogere terreinen en bebouwing, maar ook door windmolenparken. De 
locatie in Herwijnen is een uitermate geschikte locatie vanwege het vrije zicht en de positie ten 
opzichte van Wier. Het onderzoek moet uitwijzen of er ook andere locaties beschikbaar zijn die aan 
deze voorwaarden voldoen. De huidige radar, die meer dan 40 jaar oud is, heeft een groot risico op 
uitval. Dit heeft negatieve gevolgen voor de bewaking van het Nederlands luchtruim. Daarom is de 
factor tijd waarbinnen op die locatie de radar operationeel kan zijn, dus mede van belang of een 
alternatieve locatie voldoet. Suggesties voor alternatieve locaties kunnen tot 31 oktober worden 
aangedragen, de locaties die worden aangedragen worden betrokken in het onderzoek. Bij het 
beoordelen van alternatieve locaties spelen meerdere aandachtspunten een rol. Zo is het nodig dat 
de radar op een plek komt te staan waar: 
- de radardekking zo optimaal mogelijk is; 
- optimale, gecombineerde dekkingsgraad moet hebben met de noordelijk radar in Wier. 
Waarbij het zorgdraagt voor voldoende dekking over onder andere Zeeland, Brabant, 
Limburg en de Randstad. 
- het mogelijk is om een zendvergunning te krijgen; 
- het mogelijk is om het terrein te bestemmen als defensieterrein; 
- de ruimtelijke indeling van dit gebied dit toestaat. Dus niet in water(wegen), Natura 
2000, stilte gebieden of stedelijke gebieden. 
Ook is het van belang dat de locatie tijdig bouw- en gebruiksgereed is om daar een radarstation te 
realiseren, dit i.v.m. het uitvalrisico van de huidige verouderde radar. 
Later dit jaar zal het onderzoek naar alternatieve locaties zijn voltooid en via de website met u 
worden gedeeld. 
Staat u ons toe dat wij uw vragen geanonimiseerd en onze respons op de website publiceren? Dit 
om ook anderen met mogelijk dezelfde vragen en zorgen in staat te stellen kennis te nemen van 
bovenstaande informatie. 
Mocht u naar aanleiding van deze e-mail nog vragen hebben, dan verneem ik het graag. 
 
Met vriendelijke groet, 
 
......................................................................... 
Ministerie van Defensie 

radarstations@mindef.nl 
https://www.defensie.nl/onderwerpen/radarstations 
......................................................................... 
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From: 

Sent: donderdag 10 oktober 2019 09:19 
To: %radarstations 
Subject: Onderzoeksvraag of suggestie miltair radarstation 
 
Geachte, 
 
Er is het plan om een radar te plaatsen in het dorp Herwijnen. Nu konden er vragen ingestuurd 
worden, daarom de volgende vragen. 
In het dorp staat al een radar van het KNMI met de nodige straling, ook staan hier heel kort bij 
elkaar 2 geitenbedriiven, waarvan een letterlijk achter ons huis, alleen de snelweg zit er tussen, 
wat zou de tweede radar betekenen voor de gezondheid kwa straling? Wij wonen buiten het dorp 
en de radar staat binnen een straal van ongeveer 200 meter van ons huis. De radar staat echt 
vlakbij, waardoor wij dichter in het stralingsgebied zitten dan is toegestaan. Een huis met een jong 
gezin, met een klein kindje en 1 op komst. 
Is het niet oneerlijk verdeeld om een klein dorp 2 ongezonde radars te geven, terwijl er zoveel 
plaatsen in Nederland zijn waar nog geen radar staat? Landveiligheid is er voor de bevolking, maar 
tellen inwoners in een dorpje ook niet als bevolking? Bevolking waar het allerbelangrijkste in het 
leven een rol speelt, namelijk gezondheid. Zou er nagedacht kunnen worden over een andere 
locatie, zodat wij 1 radar overhouden en ergens anders in Nederland ook 1 radar? 
Hoe zou u het zelf ervaren, wanneer er plotseling een radar dichtbij uw leefomgeving wordt 
geplaatst? En dan eigenlijk niet 1, maar zelf 2. 
 
Met vriendelijke groet, 
 

 

From: %radarstations 
Sent: dinsdag 15 oktober 2019 17:01 
To: 

Subject: RE: Onderzoeksvraag of suggestie miltair radarstation 
 
Geachte, 
 
Hartelijk dank voor uw e-mail met daarin uw vragen en zorgen over de mogelijk te realiseren 
militaire radar in Herwijnen. Ik zal proberen uw vragen zo volledig mogelijk te beantwoorden en 
waar mogelijk uw zorgen weg te nemen, hoewel ik besef dat dat niet zomaar met een e-mail is 
gedaan. 
Wat betreft uw zorgen en vragen over straling en gezondheid kan ik het volgende berichten. Om 
inzichtelijk te maken wat de straling van de beoogde radar betekent voor de gezondheid van 
omwonenden, wordt op dit moment door TNO een onderzoek uitgevoerd. In dit onderzoek wordt 
ook gekeken naar de cumulatie van andere stralingsbronnen, zoals de radar van het KNMI. 
Hiervoor wordt in het onderzoek vastgesteld of en zo ja tot welke afstanden en op welke hoogtes 
ten opzichte van de radar de internationaal vastgestelde en in Nederland gehanteerde 
blootstellingslimieten voor elektromagnetische straling wordt overschreden. De in Nederland 
gehanteerde blootstellingslimieten zijn de limieten die zijn opgesteld door een internationale 
commissie (International Commission on Non-Ionizing Radiation Protection (ICNIRP)). Bij het 
vaststellen van deze limieten houdt de ICNIRP door het toepassen van een veiligheidsfactor 
rekening met kwetsbare groepen als kinderen, zwangere vrouwen en ouderen. 
De mate van de straling afkomstig van de radar moet op plekken waar personen zich kunnen 
bevinden, voldoen aan deze ICNIRP-limieten. Dit biedt volgens de huidige wetenschappelijke 
inzichten voldoende bescherming tegen blootstelling aan deze straling. Besluitvorming over het 
plaatsen van de radar, vindt dus plaats op basis van de in Nederland gehanteerde 
blootstellingslimieten. Als niet wordt voldaan aan deze limieten kan de radar niet worden gebruikt. 
Later dit jaar zal dit onderzoek zijn voltooid en via de website met u worden gedeeld. 
Wat betreft uw zorgen en vragen over de locatie voor het plaatsen van de radar kan ik u berichten 
dat vanwege de vele vragen die leven over het plaatsen van de radar in Herwijnen, wordt 
onderzocht of er een alternatieve locatie beschikbaar is voor de beoogde radar in Herwijnen. Het 
gebied waarbinnen naar geschikte locaties wordt gezocht, wordt bepaald door een aantal factoren. 
Defensie heeft twee radars, die worden gebruikt voor de bewaking van het luchtruim. Eén radar 



staat hiervoor in Wier (Friesland). Hiermee is het gebied boven de Noordzee optimaal te bewaken. 
Samen met de andere radar moeten de radars zorgen voor een dekking van het gehele Nederlands 
luchtruim. Om het zuidelijk deel van het Nederlandse luchtruim goed te bewaken, is een tweede 
radar zuidelijker nodig. 
Voor een goede radardekking, is ook vrij zicht rondom de radar nodig. Het zicht van de radar wordt 
namelijk gehinderd door hogere terreinen en bebouwing, maar ook door windmolenparken. De 
locatie in Herwijnen is een uitermate geschikte locatie vanwege het vrije zicht en de positie ten 
opzichte van Wier. Het onderzoek moet uitwijzen of er ook andere locaties beschikbaar zijn die aan 
deze voorwaarden voldoen. De huidige radar, die meer dan 40 jaar oud is, heeft een groot risico op 
uitval door systeemklachten. Dit heeft negatieve gevolgen voor de bewaking van het Nederlands 
luchtruim. Daarom is de factor tijd waarbinnen op die locatie de radar operationeel kan zijn, dus 
mede van belang of een alternatieve locatie voldoet. Suggesties voor alternatieve locaties kunnen 
tot 31 oktober worden aangedragen, de locaties die worden aangedragen worden betrokken in het 
onderzoek. Bij het beoordelen van alternatieve locaties spelen meerdere aandachtspunten een rol. 
Zo is het nodig dat de radar op een plek komt te staan waar: 
- de radardekking zo optimaal mogelijk is; 
- optimale, gecombineerde dekkingsgraad moet hebben met de noordelijk radar in Wier. 
Waarbij het zorgdraagt voor voldoende dekking over onder andere Zeeland, Brabant, 
Limburg en de Randstad. 
- het mogelijk is om een zendvergunning te krijgen; 
- het mogelijk is om het terrein te bestemmen als defensieterrein; 
- de ruimtelijke indeling van dit gebied dit toestaat. Dus niet in water(wegen), Natura 
2000, stilte gebieden of stedelijke gebieden. 
Ook is het van belang dat de locatie tijdig bouw- en gebruiksgereed is om daar een radarstation te 
realiseren, dit i.v.m. het uitvalrisico van de huidige verouderde radar. 
Later dit jaar zal het onderzoek naar alternatieve locaties zijn voltooid en via de website met u 
worden gedeeld. 
Over het plaatsen van de radar en rekening houden met de leefomgeving kan ik u het volgende 
berichten. Het plaatsen van de radar kan niet zonder hierbij de omgeving te betrekken en te 
onderzoeken of de radar voldoet aan alle geldende normen en is in te passen in de leefomgeving. 
Voorafgaand aan het plaatsen van een radar wordt onderzocht of hiervoor een andere locatie kan 
worden gebruikt, en wat de effecten zijn voor de gezondheid door de straling van deze radar. 
Nadat de onderzoeken gereed zijn, zullen we de omwonenden, waaronder u, uitnodigen voor een 
informatiebijeenkomst waar u al uw vragen kunt stellen. 
Staat u ons toe dat wij uw vragen geanonimiseerd en onze respons op de website publiceren? Dit 
om ook anderen met mogelijk dezelfde vragen en zorgen in staat te stellen kennis te nemen van 
bovenstaande informatie. 
Mocht u naar aanleiding van deze e-mail nog vragen hebben, dan verneem ik het graag. 
 
Met vriendelijke groet, 
......................................................................... 
Ministerie van Defensie 

radarstations@mindef.nl 
https://www.defensie.nl/onderwerpen/radarstations 
......................................................................... 
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From: 

Sent: dinsdag 8 oktober 2019 19:20 
To: %radarstations 
Cc: 

Subject: Vraag over radarstation mbt alternatieve locaties 
 
Beste, 
 
Naar aanleiding van de website met mogelijkheid voor vragen heb ik 3 vragen waarop ik graag op 
korte termijn een antwoord zou willen ontvangen, bij voorkeur op 9 oktober in verband met uw 
deadline van 31 oktober. 
1: Wat gebeurt er met alle vragen die gesteld worden? Ik ga er vanuit dat alle vragen die gesteld 
worden op dezelfde website worden vermeld, inclusief het antwoord. Op die manier kan iedereen 
deze zien en lezen. Dat is de transparantie die beloofd is. Graag hierop antwoord 
2: Met betrekking tot de allternatieve locaties: 
U geeft aan dat alternatieve locaties ook voorgedragen kunnen worden. 
Kunt u mij vertellen wat het complete programma van eisen is waaraan een locatie voor de 
radarinstallatie moet voldoen? Op die manier is het zoeken voor iedereen makkelijker en 
transparanter. 
3: Gaat defensie zelf ook zoeken naar locaties en worden deze zoek inspanningen openbaar? 
Graag ontvang ik zo snel mogelijk antwoord op deze vragen. Dit met name ook in vervand met uw 
deadline van 31 oktober. 
 
Met vriendelijke groet, 
 

 
From: %radarstations 
Sent: dinsdag 15 oktober 2019 17:01 
To: 

Subject: RE: Vraag over radarstation mbt alternatieve locaties 
 
Geachte, 
Hartelijk dank voor uw e-mail over de beoogde militaire radar van het ministerie van Defensie op 
de locatie in Herwijnen en excuses dat het antwoord iets langer dan gewenst op zich heeft laten 
wachten. Staat u mij toe om stapsgewijs op deze vragen te reageren. 
1. De vragen die via de e-mail worden gesteld en de antwoorden hierop worden ook 
gepubliceerd op de website. Geanonimiseerd en pas na goedkeuring van de steller van de 
vrager. 
2. U kunt voorstellen doen voor alternatieve locaties. De door u aangedragen locaties zullen 
dan worden meegenomen in het onderzoek. 
Op dit moment wordt nog gewerkt aan het onderzoek naar alternatieve locaties. Om een 
geschikte locatie voor een nieuwe radar in Nederland te vinden, spelen meerdere 
aandachtspunten een rol. Zo is het nodig dat de radar op een plek komt te staan waar: 
- de radardekking zo optimaal mogelijk is; 
- optimale, gecombineerde dekkingsgraad moet hebben met de noordelijk radar in Wier. 
Waarbij het zorgdraagt voor voldoende dekking over onder andere Zeeland, Brabant, 
Limburg en de Randstad. 
- het mogelijk is om een zendvergunning te krijgen; 
- het mogelijk is om het terrein te bestemmen als defensieterrein; 
- de ruimtelijke indeling van dit gebied dit toestaat. Dus niet in water(wegen), Natura 
2000, stilte gebieden of stedelijke gebieden. 
Ook is het van belang dat de locatie tijdig bouw- en gebruiksgereed is om daar een 
radarstation te realiseren, dit i.v.m. het uitvalrisico van de huidige verouderde radar. 
U kunt zoals gezegd suggesties voor locaties aanleveren, die worden betrokken in het 
onderzoek. 
3. Ja, Defensie gaat zelf ook zoeken naar alternatieve locaties. In bovenstaand antwoord ben 
ik daar al deels op ingegaan. Vanwege de vele vragen die leven over het plaatsen van de 
radar in Herwijnen, wordt door Defensie onderzocht of er een alternatieve locatie 
beschikbaar is voor de beoogde radar in Herwijnen. Het gebied waarbinnen naar geschikte 



locaties wordt gezocht, wordt bepaald door een aantal factoren. Defensie heeft twee 
radars, die worden gebruikt voor de bewaking van het luchtruim. Eén radar staat hiervoor 
in Wier (Friesland). Hiermee is het gebied boven de Noordzee optimaal te bewaken. Samen 
met de andere radar moeten de radars zorgen voor een dekking van het gehele Nederlands 
luchtruim. Om het zuidelijk deel van het Nederlandse luchtruim goed te bewaken, is een 
tweede radar zuidelijker nodig. 
Voor een goede radardekking, is ook vrij zicht rondom de radar nodig. Het zicht van de radar wordt 
namelijk gehinderd door hogere terreinen en bebouwing, maar ook door windmolenparken. De 
locatie in Herwijnen is een uitermate geschikte locatie vanwege het vrije zicht en de positie ten 
opzichte van Wier. Het onderzoek moet uitwijzen of er ook andere locaties beschikbaar zijn die aan 
deze voorwaarden voldoen. De huidige radar, die meer dan 40 jaar oud is, heeft een groot risico op 
uitval. Dit heeft negatieve gevolgen voor de bewaking van het Nederlands luchtruim. Daarom is de 
factor tijd waarbinnen op die locatie de radar operationeel kan zijn, dus mede van belang of een 
alternatieve locatie voldoet. Suggesties voor alternatieve locaties kunnen tot 31 oktober worden 
aangedragen, de locaties die worden aangedragen worden betrokken in het onderzoek. Later dit 
jaar zal dit onderzoek zijn voltooid en via de website met u worden gedeeld. Nadat het onderzoek 
gereed is, zullen we de omwonenden, waaronder u, uitnodigen voor een informatiebijeenkomst 
waar u al uw vragen kunt stellen. 
Staat u ons toe dat wij uw vragen geanonimiseerd en onze respons op de website publiceren? Dit 
om ook anderen met mogelijk dezelfde vragen en zorgen in staat te stellen kennis te nemen van 
bovenstaande informatie. 
Mocht u naar aanleiding van deze e-mail nog vragen hebben, dan verneem ik het graag. 
 
Met vriendelijke groet, 
 
......................................................................... 
Ministerie van Defensie 

radarstations@mindef.nl 
https://www.defensie.nl/onderwerpen/radarstations 
......................................................................... 


